
معاون وزير نفت در امور پتروشيمي، توسعه متوازن، هوشمند و پايدار را سه الزام صدور مجوزهاي جديد براي 
اجرايي،  قابليت  بر  افزون  که  مي گيرند  مجوز  طرح هايي  گفت:  و  کرد  عنوان  پتروشيمي  صنعت  توسعه اي  طرح هاي 

تاب آوري بيشتري در صنعت داشته باشند.
به گزارش شرکت ملي صنايع پتروشيمي، بهزاد محمدي در آيين تکريم و معارفه مدير سرمايه گذاري و رئيس 
کل امور بين الملل شرکت ملي صنايع پتروشيمي که با حضور اعضاي هيئت مديره اين شرکت و نيز تعدادي از مديران 
ارشد برگزار شد، اظهار کرد: قطار توسعه صنعت پتروشيمي ايران با شتاب در حال حرکت است و افزون بر بهره برداري 

از چند طرح پتروشيمي تا پايان سال، روند راه اندازي طرح ها در سال هاي آينده تداوم مي يابد.
وي افزود: صدور مجوزهاي جديد براي طرح هاي توسعه اي صنعت پتروشيمي در مسير توسعه خود فقط با در نظر 
گرفتن سه الزام توسعه متوازن، هوشمند و پايدار انجام مي شود و طرح هايي مجوز خواهند گرفت که قابليت اجرا داشته 

باشند. طرح هايي بايد اجرايي شوند که تاب آوري بيشتري در صنعت دارند.
مديرعامل شرکت ملي صنايع پتروشيمي ادامه داد: تعداد زيادي طرح که داراي مجوز هستند متأسفانه هيچ گونه 

فعاليتي در ساخت ندارند و در آينده مجوزها با در نظر گرفتن همه شرايط صادر مي شود.
محمدي با بيان اينکه امور سرمايه گذاري شرکت ملي صنايع پتروشيمي پنجره اميد براي سرمايه گذاران است، 
گفت: اين واحد و نيز امور بين الملل به دليل نوع فعاليت خود نقشي بسيار مهم و تأثيرگذار در توسعه صنعت پتروشيمي 
با  از مراجعه به اين شرکت  بايد پس  دارند و سرمايه گذاراني که به شرکت ملي صنايع پتروشيمي مراجعه مي کنند 

حمايت و انگيزه فعاليت خود را انجام دهند.
وي ادامه داد: نقشه راه توسعه صنعت از بالادست تا بخش هاي پايين دستي تدوين شده است و امروز پتروشيمي 

همسو با اهداف برنامه ريزي شده خود به سوي توسعه متوازن و نيز تحقق طرح هاي پيشران حرکت مي کند.
مديرعامل شرکت ملي صنايع پتروشيمي با اشاره به تغييرات انجام شده در امور سرمايه گذاري و بين الملل شرکت 
ملي صنايع پتروشيمي گفت: اين تغييرات به دليل پايان دوره هاي مسئوليت چهار ساله انجام شد و خدمات ارزشمند 
و تأثيرگذار آقايان حسين عليمراد و داريوش باورصاد در مسئوليت هاي خود قابل ستايش است و براي اين بزرگواران 

آرزوي موفقيت دارم.
محمدي همچنين براي شهرام رضايي، سرپرست جديد مديريت سرمايه گذاري شرکت ملي صنايع پتروشيمي در 

انجام مسئوليت هاي خود آرزوي توفيق کرد.

شرکت  اين  محصولات  فروش  مقدار  درصدي   12 افزايش  از  پارس  پتروشيمي  شرکت  مالي  امور  رئيس 
محصولات  فروش  مبلغ  گفت:  و  داد  خبر  گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  جاري  سال  ابتداي  ماهه  هفت  در 

پتروشيمي پارس نسبت به دوره مشابه سال گذشته رشد 29 درصدي داشته است.
به گزارش ايران پترونت؛ فريدون اميري به افزايش ميزان فروش محصولات پتروشيمي پارس در هفت ماهه 
پتروشيمي  صنعت  عليه  امريکا  ظالمانه  و  گسترده  تحريم هاي  اعمال  علي رغم  گفت:  و  کرد  اشاره  امسال  ابتداي 
کشور، خوشبختانه موفق شديم در هفت ماهه ابتداي سال جاري به افزايش 12 درصدي ميزان فروش محصولات 
اين شرکت نسبت به مدت مشابه سال گذشته دست يابيم و اين موضوع در سامانه کدال نيز به اطلاع سهامداران 
پتروشيمي پارس رسيده است، همچنين فروش شرکت از لحاظ مبلغي نيز 29 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته رشد داشته است.
وي همچنين در مورد رکورد توليد پتروشيمي پارس نسبت به سال گذشته افزود: در حالي که اين مجتمع 
توليد  به  اسمي  ظرفيت  با  مطابق  که  هستيم  آن  شاهد  اما  گرفته،  قرار  آمريکا  گسترده  تحريم هاي  فهرست  در 
محصولات پرداخته و عملکرد درخشان و قابل توجهي را برجاي گذاشته است و با اطمينان مي توان گفت که اين 
شرکت هم پا با مجتمع هاي پتروشيمي بزرگ و پيشرفته جهان که با مشکلات تحريم نيز مواجه نيستند، در حال 

حرکت و دستيابي به اهداف از پيش تعيين شده است.
اميري در معرفي اين شرکت به تشريح فعاليت هاي 3 واحد استحصال اتان، اتيل بنزن و استايرن منومر پتروشيمي 
پارس اشاره کرد و گفت: واحد فرآيندي استحصال اتان در شرکت پتروشيمي پارس يکي از بزرگ ترين واحد هاي توليد 
اتان و LPG )پروپان و بوتان( در خاورميانه به شمار مي رود که با بکارگيري از فن آوري نوين و دانش روز و با صيانت 

از محيط زيست و مطابق با استانداردهاي بين المللي محصولاتي با کيفيت جهاني توليد مي کند.
وي با اشاره به اينکه اين واحد به دليل تامين خوراک واحدهاي پتروشيمي منطقه، جايگاه ويژه و حساسي 
آلمان طراحي شده،  لينده  ليسانس شرکت  واحد که تحت  اين  دارد، گفت: خوراک  پتروشيمي کشور  در صنعت 
روزانه 60 هزار تن گاز طبيعي است که در قراردادي 15 ساله با مجتمع گاز پارس جنوبي از فازهاي 1، 2 و 3 
تأمين مي شود که پس از استحصال اتان و هيدروکربن هاي سنگين تر، روزانه 48 هزار تن گاز سبک جهت تأمين 
خوراک ساير مجتمع ها )پتروشيمي هاي زاگرس، پرديس و…( و يا تزريق به شبکه گاز سراسري به پالايشگاه ها 

برگشت داده مي شود.

 توسعه متوازن، هوشمند و پايدار؛ 
الزام هاي صدور مجوز طرح هاي پتروشيمي

 افزايش 12 درصدي مقدار فروش 
محصولات شرکت پتروشيمي پارس

دوشنبه 3 آذر 1399     شماره  1539 انرژی4روزنامهاخبار صنعت 
 بهبود مديريت شرايط اضطراري 

در حوادث پتروشيمي
پتانسيل  با  اي  حادثه  که  بندرامام  پتروشيمي  حادثه  مديريت 
خطر فراوان بود، براي ما يک آزمون موفقيت آميز بود.يازدهمين جلسه 
فرماندهي حادثه شرکتهاي منطقه ويژه اقتصادي پتروشيمي، به بررسي 
دقيق حادثه انفجار و آتش سوزي واحد آروماتيک شرکت پتروشيمي 

بندرامام اختصاص داشت.
اين جلسات تخصصي، با حضور کارشناسان و متخصصان حوزه 
ايمني و آتش نشاني و پدافند غيرعامل با هدف درس آموزي از حوادث 

تشکيل مي شود.
مديرعامل سازمان منطقه ويژه اقتصادي پتروشيمي، به عنوان 
شرح  استماع  از  پس  نيز  منطقه،  اضطراري  شرايط  ارشد  فرمانده 
مبسوط و جزئيات اتفاقي که در واحد آروماتيک افتاد و شنيدن نظرات 
کارشناسي و تحليلهاي مختلف، ضمن تشکر از تمامي عوامل شرکت 
کننده در مديريت اين حادثه، از اقدامات خوب شرکت پتروشيمي بندر 
امام به طور خاص قدرداني کرد.سيد اميد شهيدي نيا، شرکتهاي منطقه 
را به حرکت قوي تر به سمت پيشگيري از حوادث ترغيب کرد و بر 
اهميت تعميرات دوره اي )CM & PM( در امر پيشگيري تاکيد 
نمود.وي، ابراز کرد: نتيجه تلاشهاي چند ساله ي منطقه در جهت 
توانمند سازي همه جانبه در مقابله با شرايط اضطراري، اينچنين در 
حوادث خود را نشان مي دهد تا با قدرت و کنترل و تمرکز و بدور 
از آشفتگي بتوان بر حوادث غلبه کرد.شهيدي نيا، حادثه پتروشيمي 
بندرامام را حادثه اي با پتانسل خطر فراوان ارزيابي کرد و گفت: اين 
حادثه مي توانست پيامدهاي بزرگ و مخربي داشته باشد و مديريت آن 

براي ما يک آزمون موفقيت آميز بود.
در ادامه، مهرزاد غيبي، رئيس HSE و فرمانده حوادث سطح دو 
منطقه، گزارشي از اهم اقدامات و چگونگي پشتيباني مديريت شرايط 

اضطراري منطقه در اين حادثه را بيان کرد.
در حادثه آتش سوزي واحد آروماتيک پتروشيمي بندر امام حادثه، 
در سطح يک ارزيابي شده و مطابق با استانداردهاي موجود، در اين نوع 
حوادث، کنترل و فرماندهي عملياتي حادثه توسط شرکت حادثه ديده 

صورت مي گيرد.
آروماتيک شرکت  آبان ماه 1399، واحد  عصر روز جمعه، دوم 

پتروشيمي بندرامام پس از يک انفجار، دچار آتش سوزي شده بود.

 GRP جايگزيني و تعويض لوله هاي 
آب دريا توسط مبين انرژي

شرکت مبين انرژي خليج فارس، با هدف پايداري توليد شرکت 
پتروشيمي پارس، عمليات اجرايي جايگزيني و تغيير متريال لوله هاي 
قطور GRP آب درياي اين شرکت به طول 1120 متر و قطر 220 
با موفقيت اجرا کرد.به گزارش روابط عمومي شرکت  سانتي متر را 
مبين انرژي خليج فارس، طي ساليان گذشته، شکستگي مکرر لوله هاي 
GRP آب درياي شرکت هاي پتروشيمي منطقه پارس، از عوامل مهم 
توقف توليد اين شرکت ها بوده است.مراحل اجرايي اين پروژه که يکي 
از آذر ماه  انرژي است،  اقدامات اصلاحي شرکت مبين  از مهمترين 
سال گذشته و پس از تشکيل جلسات متعدد بررسي و کارشناسي هاي 

مختلف  آغاز شد و در هفته گذشته به بهره برداري کامل رسيد.
تا پايان سال جاري، خطوط آب  انجام شده،  برنامه ريزي  طبق 
درياي شرکت هاي پتروشيمي زاگرس، نوري، واحد جداسازي هواي 
شرکت مبين انرژي خليج فارس و پرديس نيز، مرحله به مرحله تعويض 
مي شود و بدين ترتيب يکي از  گلوگاه ها و موانع عمده عدم توليد پايدار 

شرکت هاي منطقه رفع خواهد شد.
گفتني است، هزينه انجام اين فاز از پروژه بالغ بر 120 ميليارد 
تومان بوده و تعويض خطوط آب درياي شرکت هاي آرياساسول و جم 
آينده  بررسي است و در سال  فازهاي دوم و سوم در دست  نيز در 

پيگيري خواهد شد.

در چند سال گذشته درآمدهاي صنعت برق از محل فروش برق مستقيما 
اتفاقات  برخي  بروز  اثر  بر  اخير  ماه  سه  و  دو  ظرف  اما  مي شود  خزانه  وارد 
نياز  نياز صنعت برق مطابق  همچون شيوع ويروس کرونا تامين منابع مورد 
صورت نگرفته است، در اين شرايط معاون راهبري توليد شرکت برق حرارتي 
معتقد است که مديران صنعت برق نبايد منتظر منابع خزانه باشند و بايستي 
با ايجاد منابع درآمدي جديد و اصلاح اقتصاد صنعت برق، فعاليت هاي خود را 

به ويژه در بخش توليد به صورت بي وقفه ادامه دهند.
در حال حاضر به دليل شيوع بيماري کرونا احتمالا صنعت برق اولويت 
که  را  حياتي  صنعت  اين  نمي توان  شرايط  اين  در  ولي  نيست  دولت  اول 
نيروگاه  از  بازديد  جريان  در  اسکندري  ناصر  کرد.  تعطيل  است  وقفه ناپذير 
شهيد سليمي نکا براي حل اين موضوع گفت: در بخش توليد ما نمي توانيم 
تنها به مسئله حقوق اکتفا کنيم؛ چرا که بخش تعميرات اساسي و سرويس 
و نگهداري از نيروگاه به عنوان يک موجود زنده صنعت برق از اهميت بسيار 

بالايي برخوردار است.
همانند  نتوانيم  شايد  نيروگاه ها  تعميرات  انجام  براي  کرد:  اضافه  وي 
انجام  براي  فراواني  عمل  آزادي  اما  باشيم،  اميدوار  خزانه  منابع  به  گذشته 
اينگونه اقدامات وجود دارد و بايستي منابع جديدي را براي صنعت برق ايجاد 
کنيم. همان مسئله مهمي که در دوره هاي قبلي محقق نشد ولي جبر محيط 

ايجاب مي کند که امروز به سمت اين بخش حرکت کنيم.
معاون راهبري توليد شرکت برق حرارتي با تاکيد بر اينکه به هر طريق 
نياز صنعت برق هستيم، گفت:  ممکن در تلاش براي تامين نقدينگي مورد 
همواره بر لزوم اصلاح اقتصاد صنعت برق و عدم اتکاي آن به بودجه کشور 
تاکيد شده اما اين مهم هيچگاه محقق نشده است؛ ولي در حال حاضر جبر 

محيطي ما را وادار به انجام اين مسئله اساسي کرده است. در شرايط فعلي بايد 
چنين نگاهي داشته باشيم که بايستي اين صنعت، اقتصاد خود را در فضاي 

ديگري سروسامان بدهد.
اسکندري با تاکيد بر اينکه صنعت برق باارزش ترين کالاي قابل خريد و 
فروش در کشور را توليد و عرضه مي کند، ادامه داد: بنابراين بايستي اين کالا 
را به خوبي و اقتصادي عرضه کنيم. در حال حاضر مهم است که چگونه اين 
برق را در بورس و بازار ارائه مي کنيم و قيمت حاصل از آن را با هوشمندي 
دنبال کنيم. بايد به دنبال کاهش هزينه و راهکارهايي همچون قراردادهاي دو 

جانبه و ساير روش هاي درآمدزايي در اين بخش برويم.
تمامي خدمات  نياز  پيش  و  زيرساخت  اصلي ترين  را  برق  وي صنعت 
کشور برشمرد و افزود: صنعت برق حرارتي افتخارات بزرگي در حوزه هاي 

فني کسب کرده است که انصافا هر يک از آن بار آموزشي براي دانشگاه ها 
اين  بايستي  بنابراين  است،  ارائه  قابل  کشور  علمي  فضاي  در  و  دارد 
سامان دهي  زمينه  در  به ويژه  ديگر  در حوزه هاي  را  افتخارات  و  توانمندي 

اقتصاد برق آغاز کنيم.
معاون راهبري توليد شرکت برق حرارتي خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
دولت شبانه روز در تلاش براي خدمت رساني به مردم است و درگير مسئله 
به کشور تحميل کرده  را  ناخواسته  نام کرونا شده که يک هزينه  به  مهمي 
است؛ طبيعتا در چنين شرايطي اصلا انتظار نداريم دولت مسئله کرونا را کنار 

گذاشته و مشکلات صنعت برق را حل کند.
وي با تاکيد بر اينکه ساليان متمادي است که قيمت فروش برق بسيار 
پايين تر از قيمت تمام شده است، عنوان کرد: تا پيش از اين بر اساس يک 
امر نانوشته نيروگاه هاي دولتي به سمت بورس نمي رفتند، ولي در حال حاضر 
سو  و  سمت  اين  به  حتما  دولتي  نيروگاه هاي  که  است  اين  ما  مهم  توصيه 
حرکت کنند؛ کما اينکه با پيشنهادات صنعت برق و تصويب هيئت دولت مقرر 
شده است تا مصرف کنندگان بزرگ بالاي پنج مگاوات برق خود را از بورس 

خريداري کنند.
معاون راهبري توليد شرکت برق حرارتي عنوان کرد: بر اساس تکليف 
دولت از سال آينده مصرف کنندگان بالاي يک مگاوات نيز بايد برق خود را 
از بورس خريداري کنند، بنابراين بايستي از همين امروز آمادگي لازم براي 

عرضه برق در بورس داشته باشيم.
اسکندري خواستار ورود نيروگاه هاي دولتي به قراردادهاي دوجانبه شد 
و افزود: بايستي از فرصت هاي پيش رو که به خوبي مي تواند در سامان دهي 

اقتصاد برق اثرگذار باشد، استفاده کنيم.

 لزوم اصلاح اقتصاد صنعت برق
اخبار


